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Gönur THunorN

Nationalstadsparken är ett uttryck för det
semensamma ansvaret för unika värden i
r'årt lands huvudstad, Stockholm. Liksom
r'åra nationalälvar och nationalparker i
norr innehåller unika ekologiska betingel-
ser innehåller Nationalstadsparken unika
historiska rötter. Kulturlandskapet finns al-
lestädes närvarande men har i olika delar
ar- området helt olika karaktär. När jag
r-andrar längs en nationalälr- e1Ier genom
en nationalpark förväntar jag rnig stillheten
i ett orört landskap eller i en harmonisk
gammal bygdekultur, bortsett från ljudet
ar- l-rusande vatten eller dånande vind.
När jae vandrar genom Nationalstadspar-
ken fön-äntar jag mig också stillheten och
orördheter-r men då ackompanjerad ar- bru-
set från en ornfattande trafik och av storsta-
dens pu1s. \.-rtionalstadsparkens kultur-
landskap har kontinuerligt påverkats ar-

människohand under en lång, lång tid och
det fascinerancle ar här det eviga växelspe-
let mellan den mr.cket gamla byggnads-
konsten i form av r-ackra, säregna kultur-
byggnader i en unik kulturmiljö och nu-
tidshistoriens byggnadskonst. Den stora
frågan år: Vilket arixelspel mellmt gnmmalt och

nytt skn frnmtida beslut formn och tillåtn?

N at io n als t adsp arken - o is io nen
sotn utmanar
Visionen om Nationalstadsparken har vux-
it fram utifrån många intryck och delvisio-
ner men också ur många människors
drömmar, engagemang, kunskaper och
hårda arbete. Haga- Brunnsvikens Vänner
med Bengt Edlund och Greger Carpelan i
spetsen, Gustavianska Parken ledd av Pe-
ter Schantz, Naturens Hus med ordföran-
den Odd Engström, Projekt Ekoparken
med Henrik Waldenström, Världsnaturfon-
den med Jens Wahlstedt, Christer Lignell
ansvafig kunglig djurgårdsförvaltare, Na-
turhistoriska riksmuseet med D6sir6e Ed-
mar, humanisten och författaren Lars Gyl-
lensten, stadsbyggnadsborgarrådet Monica
Andersson, landskapsarkitekten Sture
Koinberg, konstnärer, musiker och förstås
mina närmaste medarbetare på departe-
mentet Erik Casten Carlberg, Bengt Ar-
widsson och Michaela Schulman och
många, många fler. Alla har på olika sätt
format och inspirerat, argumenterat och
författat, ja helt enkelt visat att saken angår
oss aIla och berör ett otal människors var-
dagsliv och vårt gemensamma historiska
arv.
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Föregående sitln : S tockltolntsotru"iitl.et

ft'tin sydost. lnslncctt rtl grönt lM
tur ttch pLtrkntLtrk oclt hlått -
aattenltor - ör ptiifnllnnde storl cen-
trnlt i ett storstntlsttrnriitle. Flygfoto
Lntrttnrite rrtt.

GöreI Thurdin engagerade sig stalkt
för Ekoparkens nntur- och kulturorir-
den och fick som miljöminister riksda-
gens stöd -oid beslutet att genom till-
Itigg till nnturresurslagen införa be-

greppet nationalst adsp ark. Djur gården

- Haga-Bnmnsaiken - Ulriksdal btro
landets och orirldens första national-
stadspark och rtdntas hiirigenom få
starkare skydd. Foto 1994 Lennsrt
Saensson.

\iina självupplevda minnen irån olika
clelar ar- parken har gett str-rka och överty-
ge1se. Det är något alldeles speciellt att läg-
ga kir-rclen mot en 400-årig eks skrovliga
stam, att höra viskningarna ir-Lifrån clen his-
toriska märgen och den biologiska mångfal-
dens otaliga kryp. Bergur.en Karl Ect,ards
närvaro gör det hela än mer betaga11c1e.

Det är er-r säilsam känsla att en sen höst-
dag, på r-äger-r mot regeringsör-erläggning-
ar på Haga s1ott, njuta av anblicken frän
rimfrostig \.ass 1änEISt in i den clelen av
Brunnsviken, från vilken man också kan se

de märkliga Koppartälten. Det är hisnande
att se hägrarna som häckar vid Isbladskär-
ret mitt i storstaden.

Kräftrikets kulturrniljö ger fantasin en

kick. Vilka byggnader, r'ilket vackert läge

vid Brunnsvikens \-atten. \,'ilker-r miljö för
utbildning!

Ett besök i Cari Eldhs atelj6 känns l1ar-

mast upphetsande intressant, aktuellt oc1-r

påtagligt. Tänk att vi i Sverige har tillgång
till såclar-r \-acker konst utan att delge andra
det på ett bättre sättl

Det är en r-rtmaning att r.ärna om alla de

verksamheter som pågår mitt i parkområ-
det - unir.ersitetet med utbildning och
forskning, Inuseer, trädgårdar, koloniområ-
den, bostadsområden, r'ärdshus, slott, his-
toriska parker m m - och samtidigt ha

kvar det unika kulturlandskapet från den
forna Kungliga |aktparken och från Gustav
Ill:s parkbyggen kring Brunnsviken. Det
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GÖREL THURDIN

förvånar mig lika mycket varje gång att po-
litiker och experter, planerare och ekono-
mer ser detta som ett hinder i stäIlet för just
som den stora utmaningen!

Det är det som visionen handlar om. För-
mågan att planera samhället varsamt. För-
mågan att känna ödmjukhet inför och visa
respekt för vad andra människor har åstad-
kommit i en annan tid, i en tid som forma-
de våra rötter. Förmågan att också känna
ömhet inför anblicken av gamla träd, att
känna ödmjukhet inför naturens storhet
och att förstå människans litenhet. Förmå-
gan att göra allt detta kopplat till hjärtat av
en storstadsregion och inte bara kopplat till
glesbygd med få människor!

V cigen till N ntionalstad spnrken

För min de1 startade det hela hösten 1991,

då jag sor-n nr-bliven mark- och planminis-
ter skr-rIle ta ställning till en detaljplan sor-n

gä11de Sr-eaplans gymnasium och kvarteret
Cedersc1.r1. Br.ggnaden från den gamla fr-ur-

kisperioclen är ritad av Nils Ahrbom ocir
Helge Zimclal och anses ha ett höet kultr-r-
rellt värde. E11 Lltb\rggnad och ombvegnad
till kontor skulle ske och frågan var vilken
förändring det sku1le innebära från ktiltr-rr-
historisk synpunkt iör omgivningen. Sam-
ti d i gt på gick den r-ålt1,s amma diskussioner-r
om Japanskrapan, det stora hotellbygget pa
bensinstationstomten inti11 Wenner-Gren
Center och alldeles intiil det aktuella plan-
området. I riksdagen hacle dessutom Karin
Söder m fl motionerat om ett skvdd för bl a
Haga-Brunnsviken. Boverket och Riksan-
tikvarieämbetet hade också anmält oro
över utvecklinp;en i en särskild skrivelse till
regeringen.
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jag blev uppvaktad av Haga-Brunnsvi-
kens Vänner med Greger Carpelan i spet-
sen och för första gången fick jag inblick i
området Bellevue och dess värden. Jag har
senare upptäckt att det är få stockholmare
som numera känner till området eller kom-
mer ihåg det. Sparres slott, Paschens hus
och Carl E1dhs atelj6. Ingenting kände jag
till. Senare kom jag att besöka det området
flera gånger, och för mig är det helt obe-
gripligt att Stockholms stad och länsstyrel-
sen inte har förstått värdet av Bellevuepar-
ken i ett kulturellt och turistiskt perspektiv.
Kanske det, i sin tur, hade betydelse för hur
förslagen till Norra Länken kom att utfor-
mas - vad vet vi egentligen?

Jag började ana att den byggnadsplan jag
hade på mitt skrivbord innehöIl en hel del
hemligheter och dold information. Detta
stod så småningom fullt klart för mig då
mina medarbetare på en karta över Haga-
Brunnsviken visade mig vilka planer som
redan fanns i sinnevärlden. På samma kar-
ta märkte de ut aIla riksintressen i området.
Kartan blev helt täckt. Cirka tjugotalet sto-
ra byggplaner mitt i allt detta, vad skulle
det innebära? I blixtbelysning säg jag fram-
för mig hur regeringen inför varje delbeslut
skulle riskera. att möta en massiv opposi-
tion och en hänsynslös kommunal beslut-
samhet! Kalla kårar löpte längs ryggraden
och jag förstod, att vi skulle komma att
hamna i en ohållbar situation.

Vad göra? frågade jag mina medarbetare.
En 4:e kapitelprövning enligt Naturresurs-
lagen (NRL) skulle varken nuvarande eller
tidigare regering ställa upp pä, dn mindre
kommunerna Solna och Stockholm. Dess-

utom skulle en sådan inte fånga in alla de
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olika hoten mot området eller sätta igång
den demokratiska process som jag kände
inte hade fått verka under framväxten av
alla dessa projekt. Hur skulle vi få igång en
sådan process och samtidigt visa på kom-
munernas ansvar för planering med hän-
synstagande till Naturresurslagens krav på
hushållning med naturresurser och riksin-
tressen? Hur värdefullt var det inte att ha
medarbetare som varit med om att arbeta
fram den befintliga lagstiftningen. ]ag tän-
ker då främst på Erik Casten Carlberg, de-
partementsråd i Miljö- och naturresursde-
partementet, som har stimulerat mig och
andra tili fruktbart sökande och skapande i
debatten om samhällsplanering för en god
*iljö. Det var då tanken på användande av
6:e kapitlet i NRL dök upp. Varför inte ge
kommunerna i uppdrag att visa att de följt
lagens alla intentioner och samtidigt lyfta
fram iänsstyrelsens ansvar för samordning
i svåra gemensamma kommunala frågor?
Då skulle vi få ned planeringsdiskussionen
på den lokala nivån igen. Vi skulle kunna
stimulera till en debatt och en dialog med
kommunala beslutsfattare i huvudrollen.
Så vi bestämde oss for det beslutet - ett be-
slut som senare skulle visa sig mycket ef-
fektivt och användbart även i andra situa-
tioner.

För ordningens skull anger jag här exak-
ta lagtexten ur N(L kapitel 6 § 2 och ut-
drag ur regeringsbeslutet.

Naturresurslagen (NRL), kapitel 6

2§
Regeringen får i visst fall besluta att en eller flera
kommuner skall redovisa till regeringen eller någon
annan myndighet hur kommunen i sin planering en-

ligt plan- och bygglagen (7987:1,0) avser att tillgodose
ett intresse som rör hushållningen med naturresurser.
Statliga myndigheter skall anmäla till regeringen om
det uppkommer behov av sådan redovisning.

Utrag ur regeringsbeslutet om National-
stadsparken den 23 juni1994
Berörda kommuner bör gemensamt och efter samråd
med länsstyrelsen i Stockholms län utarbeta grund-
läggande utgångspunkter för den nödvändiga för-
djupningen av den översiktliga planeringen med in-
riktning på att klarlägga hur planeringen skall utfor-
mas för att uppfylla kraven i hushållningsbestämmel-
serna i 2 och 3 kap. NRL. Övriga berörda statliga och
regionala myndigheter bör biträda kommunerna i er-
f orderlig utsträckning.

Regeringen beslutar med stöd av 6 kap. 2 § lagen
(1987:12) om hushållning med naturresurser m m att
Solna och Stockholms kommuner skall redovisa hur
kommunerna i sin planering enligt plan- och byggla-

Ben (1987:10) avser att tillgodose naturvårdens, kul-
turminnesvårdens och friluftslivets intressen i områ-
det kring Haga-Brunnsviken samt Ulriksdal och nor-
ra och södra Djurgården. Områdets närmare omfatt-
ning framgår av bifogad kartkopia.

Redovisningen skall ske til länsstyrelsen i Stock-
holms län senast den 1 december 1992.

Vi avgränsade i beslutet ett område som in-
nefattade Haga-Brunnsviken men också
fångade in huvuddelen av den ekopark
som bland många andra Naturhistoriska
riksmuseet och Henrik Waldenström käm-
pat för.

Nu började förankringsprocessen i rege-
ringen med början i statsrådsberedningen,
vilket inte visade sig vara det enklaste,
men skam den som ger sig. Det visade sig
finnas ett stort intresse i regeringen för att
värna om det här området. Dock var där
flera statsråd som protesterade mot att
kommunerna inte fick planera ifred. Därför
uppställdes kravet på att kommunerna inte
bara skulle informeras om beslutet i förväg
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GOREL THURDIN

N n tio nal st n d s 1t,; t.l;.' i : s -'' : :', r li; t i t t g t t t I i gt r iks d ngen s b esl tt
i tl.ecember 199f , -.i-:,.,'.i.,,i ir.itr 7 inrunri 7995 nted stöd srt
nntltrresurslaget t. D t i t 5' r r- I,', .i.q .qilrori t t e lttt t nn tuner -
Stockltolm, Solna oclt Li,iir;;,' - rclt (jpptlltr sig ntot ytterli-
,ltre txå - Dnnderytl oili \.,;i..r. -1r,glnrr-snln.qer't san1111a1t

utan också ha accepterat clet. Det gick
märkliet nog ganska snabbt att fa godkän-
nande ifrår-r Solna och Stockholm, i vart fall
motsatte de sig inte beslutet. Margareta af
Uggias stöttade mig alltid i dessa frågor.
Carl Bildt kom före beslutet till mig för att
få se på kartan ör,er ornrådet med alla in-
tressen inritade och visade att han var
medveten om vikten av att skydda värdena
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i det område som senare kom att bli Natio-
nalstadsparken.

Efter beslutet, som fick visst genomslag i
massmedia, kom flera statsråd fram till
mig och sa att det var ett mycket klokt be-

slut och berättade också att mottagandet
ute bland människorna var positivt. Beslu-
tet legitimerade också en debatt om allt
som rörde området och blev en bas för en-
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gagerade personer att arbeta utifrån. Detta
bekräftades en tid senare, då jag uppvakta-
des av fler berörda, tidigare nämnda parter,
bl a Naturens Hus med Odd Engström i
spetsen. Jag inbjöds till Konstakademien
för att se på landskapsarkitekten Sture
Koinbergs vision om Norra infarten till
Stockholm. Nu var det inte bara rrissa de-

taljplaner som diskuterades. Nu diskutera-
des hela området och dess karaktär, värden
ocir möjligheter liksom hot. U1f Adelsohn
talade om Lex Haga. Det bler- dynamik i
planeringsprocessen. Det blev också utan
tvekan en nytändning i kommunernas en-

gagemang och ett fint gensvar iran engage-

rade människor och från en mängd för-
eningar. Ett som jag tror ganska r-rnikt ex-

empel på konstruktivt meclborgarengage-
mang i samhällsplaneringer-r I

Universitetsområdet vid Frescati är na-
turligtvis en viktig del ar' \atiorralstads-
parken. Där planerades också ma11ga nya
bvggnader. Per Unckel kom till mie och
vi1le diskutera, och universitetets clavaran-
de rektor kände behov av att diskutera des-

sa frågor med ansvariga i regeringen. Där-
för besökte Per och jag tillsammar-Ls med
U1i Aclelsohn universitetet i adver-rtstid.
Ätandes årets första skinksmörgås tog jag

de1 ar-deras redovisning. Jag sa i-ic1 det till-
fället til1 dem att det var nödr'ändigt att ta
hänsr.n till områdets specieila karaktär. Det
som var påbörjat i byggande r-arken kunde
eller r.ille jag stoppa eller förar-rdra, men
någon utökning av planerna hade jag väl-
digt sr,årt att tänka mig. Det'n,isade sig att
de redan skrinlagt en del planer som berör-
de Kräftriket, och när vi besökte detta om-
råde framgick det med all tydlighet att

några stora hotell eller nybyggda konfe-
rensanläggningar inte var att tänka på i
den unika kulturmiljön som nu renovera-
des på ett mycket pietetsfullt sätt. Senare

har det visat sig att planer förändras och
synsätt med dem, varför universitetet inte
har tänkt färdigt när det gäller hänsynsta-
gande till Nationalstadsparken.

Kommunerna fick i princip ett år på sig
med sin redovisning till regeringen enligt
6:e kapitlet i NRL. Ska sanningen fram så

tog det två år innan jag fick tillbaka ärendet
på mitt bord. På våren 1.992 äkte jag med
båt för första gången på Brunnsvikens
vatten. Båda berörda kommunerna, Solna
och Stockholm, var representerade av kom-
munal- och borgarråd, planarkitekter, kom-
munekologer, kulturexperter m fl. Vi var
även många från departementet. Länssty-
relsen var representerad av landshövding-
en Ulf Adelsohn, länsarkitekten m fl. Riks-
antikvarieämbetet företräddes av Bengt O
H |ohansson. Och naturligtvis var ABC-
nytt och andra lokala journalister där. Det
var en härlig vårdag och stämningen var
god. Vi åkte runt hela området med båt och
efter att ha landat på Stallmästargiårdens
brygga tog vi oss vidare med buss till Nor-
ra Djurgården med universitetsområdet,
Lappkärrsberget, Roslagstulls sjukhusom-
råde osv. Den positiva redovisningen från
kommunerna och den personliga samva-
ron under den här dagen gjorde att det
blev lättare att ta kontakt och diskutera frå-
gorna i fortsättningen.

Den här dagen frågade mig journalister-
na: ,Du som är norrlänning, varför bryr du
dig så mycket om Stockholm och Haga-
Brunnsviken?» Jag svarade: »Stockholm är
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GÖREL THURDIN

min huvudstad och som norrlänning för-
väntar jag mig att stockholmarna tar iika
väl hand om min huvudstad med dess uni-
ka värden, precis som de förväntar sig att
vi norrlänningar tar hand om våra gemen-
samma nationalälvar och nationalparker
utifrån deras unika värden.,

B il den na N at io nals t adsp arken
arixer fram
Under 1993 arbetade vi oförtrutet på miljö-
departementet med att ta fram ett förslag
till skydd för Haga-Brunnsviken. Min tan-
ke var att området som helhet skulle be-

traktas som ett riksintresseområde särskilt
utpekat i naturresurslagen. Ett sådant
skydd skulle tydligen uttrycka att staten
(regeringen och länsstyrelsen) och kommu-
nerna har ett gemensamt ansvar att värna
områdets kvaliteter. Därmed är det inte
heller enbart komrnunernas ans\-ar att be-
sluta i fråeor som berör området. Garantier
skulle skapas för att lagens regler om miljri-
hänsyn och l-rushå11ning rned naturresurser
iakttas.

I Riksantikr-arieämbetets tidning skrev
jag i mars 1993 följande: "Ett av riksdagen
uttalat skydd genom naturresurslagen ska-
par klara förutsättninqar för kommuner,
1är-rsstvrelse och regerine i plan- och bygg-
ärenden. Det står då klart att 1änsstvrelsen

och r-tterst regeringen har ski-ldighet att
bevaka hur riksintressen tas tilh-ara i plan-
ärenden som berör alla delar av nationai-
stadsparken. Bestämmelser i naturresursla-
gen ger en långsiktig grund för kommuner-
nas planering och för samordning av sta-

tens olika intressen inom området. Sedan
kan man tillsammans komma överens om
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skötselplaner, byggnadsminnesförklaringar
och inrättande av naturreservat eller vad
våra experter på kulturdepartementet med
ett nytt begrepp vill kalla kulturreservat.
Dessa åtgärder kan sedan tillsammans med
bestämmelser införda i detaljplan och om-
rådesbestämmelser efterhand ge möjlighet
till att forma ett mycket gediget skydd och
en omsorgsfull natur- och kulturmiljövård
för området."

Vi anställde under våren ytterligare två
personer som under Erik Casten Carlbergs
ledning skulle arbeta fram en departe-
mentspromemoria. Lars Sundström är en

erfaren arkitekt och Sonja Eriksson kultur-
geograf, som fick en praktikantplats hos
oss under en begränsad tid. Hennes unga
engagemang var oerhört stimulerande och
när vi hade uppvaktningar av personer
som ville byggu något i området (OS-by,

Expo 97), ställde hon de skarpaste frågorna
med ungdomens rena patos. Med sitt brin-
nande intresse och med sina klara ögon ur-
skilde hon verkligen det som är unikt. Jag
har tänkt mycket på det sedan.

När vi planerar samhiillet och bygger
tänker vi oss alltför sä1lan in i ungdomens
sätt att se på våra beslut och aktiviteter. I
stället för att betrakta dem som framtidens
beslutsfattare och brukare av den byggda
miljön har den äldre generationen egocen-

triskt fokuserat på sina egna önskemål och
behov. Jag hoppas att det fortsatta arbetet
med att utveckla och vårda Nationalstads-
parken ska ge unga människor möjlighet
att delta i planeringsprocessen och i dis-
kussionen om det framtida samhället. Uni-
versitetet har naturligtvis en unik chans att
tavara på de unga studenternas syn på till-
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varon, när de planerar och bygger för
framtida anr,ändning"

Det bler. en kapplöpning med tiden att
försöka genomföra ett lagskydd för Natio-
nalstadsparken före 7994 ärs r.al. När läns-
stvrelsens yttrande över kornrnunernas
prograrn för områdets skydd äntligen kom
in den 16 december 1993 efter fiera bord-
läggningar började en intensiv arbetspe-
riod både för vår arbetsgrupp och inom
statsrådsberedningen. Tr-å r-iktiga resultat
uppnåddes: Den 13 januari 1994 beslöt re-
geringen om propositioner-r 7993/94:86 om
Finansiering av vissa r-äsinvesteringar i
Stockholms län, och samlna rrecka kunde
\liljö- och naturresursdepartementet remit-
tera departementsstencilen Ds 7994:3 För-
slag till skydd för omradet Ulriksdal - Ha-
ga * Brunnsviken - Djurear.len. Av propo-
sitionen framgick regerinqens bedömning
att ,,de samlade kulturniilicrerna och natur-
varclena i den blivande \ationalstadspar-
kerr bör ges ett långsiktrgt skydd genom
än,-lring i NRL samt ait r-i.1 utformningen
ar' ,'{c,rra Länken och eiess anslutningar
skall särskild hänsyn tas ti11 de krav som
området ställer». Ett r-iktist steg mot målet
var därmed taget! 53 rentissvar över depar*
ternen tspromemorian 1ärLna e-1 es in till rege-
ringen. Det var glädjande att konstatera att
ren-Lissopinionen var praktiskt taget enig
om behovet av ett förstärkt skr-dd för om-
rådet. Den som vill ta de1 av remissvaren
kan läsa bilagan till propositionen om Na-
tionalstadsparken. Det framgår dar att bara
fyra instanser ansåg att ett förstärkt skydd
inte behör'cles. Det var landstinget i Stock-
holms län, Svenska Vägföreningen, Stock-
holms Handelskammare och Svensk-Japan-

ska konsortiet för Norrtull Center, som gav
uttryck åt helt andra visioner för områdets
utveckling.

D ennispaketet o ch N ationalstadsparken

Det finns de bland Dennispaketets före-
språkare som påstår att Nationalstadspar-
ken har kommit till för att förhindra Den-
nispaketets genomförande vad gäller Ös-
terleden m m. Jag anser att det av min tidi-
gare redogörelse klart framgår att den dis-
kussionen inte fanns med alls vid besluts-
tillfället. Jag tycker att det är viktigt att på-
peka detta, eftersom Norra Länken och Ös-
terleden senare visade sig vara delar av
Dennispaketet som kunde få stor betydelse
för Haga-Brunnsviken och hela Djurgår-
den.

Den första diskussionen gällde Storängs-
botten och den trafikplats som planerades
just där. Initierade stockholmare vet att i
just det området finns anläggningar för rid-
sport liksom värdefulla grönområden. Min
erfarenhet är att stadsbyggnadsborgarrådet
Monica Anderssons engagemang i Stock-
holms stads livsmiljö har haft stor betydel-
se för elimineringen av den trafikplatsen
och för de diskussioner som blev möjliga
att föra runt Norra Länken.

I Stockholm är det ju inte bara Haga och
Djurgården som är hotat av Dennisleder.
Aven Lovön är ju utsatt för dessa planer
och också området, där Österleden plane-
ras landa i Nacka. Det gjorde att jag stred
för en 4:e kapitel-prövning av hela Dennis-
paketet, men när det visade sig vara omöj-
Iigt att realisera föreslog Miljödepartemen-
tet en 6:e kapitelredovisning även när det
gäller Dennispaketet. Det skulle visa sig ha
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en precis lika stor effekt när det gäller öp-
penhet och insyn i planeringen som mot-
svarande beslut för Haga*Brunnsviken. Be-

slutet att begära en redovisning av kom-
munernas och de statiiga myndigheternas
syn på Dennispaketet tog den borgerliga
regeringen i december 1,992 efter många
och långa diskussioner.

Hela våren 1993 ägnade sig kommuner-
na åt att diskutera vilka effekter Dennispa-
ketet skulle ha på deras naturområden lik-
som bostadsområden. Kommunerna fick
för första gången tillfälle att ge uttryck för
sin syn på planeringen av vägarna i stock-
holmsområdet. Detta gjorde naturligtvis
också att Solna och Stockholm diskuterade
dessa frågor, vilket i sin tur underlättade
diskussionerna om Nationalstadsparken. I
juni 1993 kom så redovisningen från lär-rs-

stt relsen i Stockholm med rubriken DEN-
NIS OCH IVIILIÖN. \ri på Miljödeparte-
mentet vilie skicka r-rt detta utmärkta un-
derlag på remiss. Centern i statsrådsbered-
ningen fick ir-rget gehör för detta.

När jag sedan 1r ckades ör'ertyga Peter
Egardh, chef för närnnda statsrådsbered-
ning, om det nödr'äncliea i att få våra tunga
myndigheter att tr-cka ti1l orn Dennispake-
tets inverkan på n-riljön i Stockirolm, då
vann miljön en stor seger. Renissr-aren vi-
sade tvdligt vad allt han.1la.1e orn. År-en
Vägverket i Borlänge ansåg att ir-rte a1la

miljökonsek\renser var tillräckligt belr'sta.
Dennispaketets tillskyndare hade inte i til1-
räckligt höe grad tagit hänsyn till miljöas-
pekterna i sitt planerande. Här var äntligen
den ammunition producerad av nästan alla
remissinstanser som behövdes för att min-
ska förtroendet för Dennispaketet och möj-
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liggöra en öppen och förutsättningslös de-
batt. Folket i Stockholm började få upp
ögonen för att där hände något som de inte
ville vara med om. Maria Pia Boöthius an-
s1öt sig till övriga på barrikaderna.

Dennispaketet har för mig blivit symbo-
1en för beslut om samhällsbvggandet som
berör alla, där kvinnorna varit helt satta på
undantag. 14 herrar finns avbildade från
det historiska ögonbiick, c1ä ör'erenskom-
rnelsen beseglades, trots att kommunerna
ännr-r ir-rte sagt sitt. Detta har senare visat
sig innebära förseningar och försr,årat en
effektiv och snabb handläggning inom ra-
men för ett öppet och demokratiskt förfa-
rande i kommunerna. Ingen kan förbigå
korttrttu neruas pla nerin gsa nsva r.

BesltLtet

Det r.ar spännande att föija arbetet och nu
när jag ser på propositior-ren. sa kärrner jag
att det är ett historiskt doknment som vi
har tagit fram" Jag undrar om det inte är
första gangen hela det här ornrådets histo-
ria setts i ett enda sammanhanel \ri har fått
ett fir-rt stöd och många anr-ändbara syn-
punkter under remissbehar-rc11ingen. Det
Iagförslag som regeringen den 23 juni 7994
beslutacle överlämna till riksdagen - och
som riksdagen under höster-r fattade beslut
om irrcler'

7§

Området Ulriksdal - Haga - Brunnsviken - Djurgår-
den är en nationalstadspark.

Inom en nationalstadspark får ny bebyggelse och
nya anläggningar komma till stånd och andra åtgär-
der vidtas endast om det kan ske utan intrång i park-
landskap eller naturmiljö och utan att det historiska
landskapets natur- och kulturvärden i ör,rigt skadas.


